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Nyomtatott és online sajtó 
 

                      

   

Szijjártó Péter az ukrán elnöki hivatal vezetőjével tárgyalt telefonon 
2023. december 6. – MTI, Hirado.hu, Vg.hu, 24.hu, Mandiner, ORIGO, Demokrata 

A Washingtonban tartózkodó Andrij Jermak, az ukrán elnöki hivatal vezetője saját 

kezdeményezésére szerdán este telefonon tárgyalt Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszterrel, aki jelenleg Ghánában tartózkodik munkalátogatáson - erről Paczolay 

Máté külügyi szóvivő tájékoztatta az MTI-t. A szóvivő közölte: Andrij Jermak arról 

tájékoztatta Szijjártó Pétert, hogy az ukrán parlament több fontos jogszabály elfogadására 

készül. A magyar külügyminiszter a tájékoztatást megköszönte és tudomásul vette. Egyetértés 

volt köztük abban, hogy szükség van Magyarország és Ukrajna kapcsolatának javítására és 

ennek legjobb eszköze a közvetlen személyes párbeszéd. Ezért megállapodás született arról, 

hogy Szijjártó Péter és Andrij Jermak személyesen is találkoznak - írta a szóvivő. 

 

Kocsis Máté: ellenezzük, hogy Ukrajna megkezdje az uniós csatlakozási 

tárgyalásokat 
2023. december 6. – MTI, Hirado.hu, MagyarHírlap, Mandiner, PestiSracok, Vg.hu 

A kormánypártok ellenzik, hogy Ukrajna megkezdje az uniós csatlakozási tárgyalásokat, ezért 

a Fidesz és a KDNP ezzel összefüggésben határozati javaslatot terjesztett az Országgyűlés elé - 

közölte Kocsis Máté, a Fidesz frakcióvezetője szerdán a közösségi oldalán. Kocsis Máté 

Facebook-bejegyzésében azt írta: az Európai Bizottság nem mérhet kettős mércével, a 

tagjelölteknek eddig is minden egyes kritériumot teljesíteniük kellett, most sem lehet 

kivételezni aktuálpolitikai és ideológiai szempontok miatt. A Fidesz frakcióvezetője 

hangsúlyozta: "olyan nincs", hogy Ukrajna beelőzze a csatlakozásra váró észak-balkáni 

országokat, ráadásul úgy, hogy még a tárgyalások megkezdéséhez szükséges feltételeket sem 

teljesítette, többek között a kisebbségek helyzetére és nyelvhasználatára vonatkozóan. Kocsis 

Máté értékelése szerint nem tisztázott, hogy az ukrán tagság milyen hatással lenne például az 

unió költségvetésére, a kohéziós és agrárpolitikájára, ezért ezt a kérdéskört "nulladik 

lépésként" meg kell vitatnia a tagállamok vezetőinek. Hozzátette: az ügyben konszenzusra 

lenne szükség, de ez ma hiányzik. 

 

Soltész Miklós: kifelé is meg kell mutatni, hogy összetartozunk 
2023. december 6. – MTI, Hirado.hu, MagyarHírlap, Vasarnap.hu. Maszol, Kronika 

Szükség van az együttlétre, a találkozásokra, mivel keresztény hitünket meg kell vallani, 

közösségeinket meg kell erősíteni, és kifelé is mutatni kell, hogy összetartozunk - jelentette ki 

a Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkára szerdán 
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https://www.vg.hu/kozelet/2023/12/szijjarto-peter-telefonon-targyalt-az-ukran-elnoki-hivatal-vezetojevel
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/12/06/fidesz-frakciovezeto-ellenezzuk-hogy-ukrajna-megkezdje-az-unios-csatlakozasi-targyalasokat
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/12/06/fidesz-frakciovezeto-ellenezzuk-hogy-ukrajna-megkezdje-az-unios-csatlakozasi-targyalasokat
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/12/06/soltesz-miklos-serint-kifele-is-meg-kell-mutatni-hogy-osszetartozunk
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Gyergyószentmiklóson. Soltész Miklós a székelyföldi város legnagyobb ünnepén, a Szent 

Miklós-búcsún vett részt, ahol egyházi fejlesztések támogatásáról tett bejelentést. "Jó együtt 

lenni, jó újra találkozni" - kezdte beszédét, emlékeztetve, hogy idén többször alkalma volt 

egyházi közösségekben lenni a gyergyószentmiklósiakkal, így a csíksomlyói pünkösdi búcsún, 

és a FeltöltŐ Keresztény Zenefesztiválon, amelynek keretében a Szent Anna-kápolnánál 

férfiakkal imádkozott. Beszédében felidézte: a találkozásokra a szomorú évforduló, a külhoni 

magyarok állampolgárságáról megtartott 2004. december 5-i sikertelen népszavazás miatt is 

szükség van. 

 

Mráz Ágoston Sámuel: ha Szerbiának stabil vezetése lesz, hatékonyabban tud 

tárgyalni az EU-csatlakozásról 
2023. december 6. – MTI, Hirado.hu, PestiSracok, Demokrata, MagyarHírlap, Ma7.sk 

Szerbiának stabil vezetésre van szüksége ahhoz, hogy hatékonyabban tudjon az EU-

csatlakozásról tárgyalni, és ebben nagy szerepe lehet a Vajdasági Magyar Szövetségnek 

(VMSZ) - közölte a Nézőpont Intézet vezetője az M1 aktuális csatorna szerda reggeli 

műsorában. Mráz Ágoston Sámuel arról beszélt, hogy Szerbia nehéz geopolitikai helyzetben 

van: szeretnének az Európai Unióhoz tartozni, ugyanakkor szoros az Oroszországgal való 

kapcsolatuk, rendezetlen a koszovói helyzet és a migrációs válság is érinti őket, amelyek mind 

instabilitáshoz vezetnek, és a 2022-es választásokon nem tudott abszolút többséget szerezni 

Aleksandar Vucic pártja. A szakértő úgy véli, a Szerb Haladó Párt az előrejelzések szerint 

most sem fogja elérni az abszolút többséget a december 17-i előrehozott választásokon, de a 

vele partnerségben lévő VMSZ lehet a "királycsináló" párt. A Nézőpont Intézet vezetője 

ismertette, a szerbiai nemzeti kisebbségi pártoknak az előnyük az, hogy nem kell semmilyen 

küszöböt átlépni ahhoz, hogy mandátumot szerezzenek. A VMSZ-nek jelenleg öt képviselője 

van a törvényhozásban, de volt már három és hat is - részletezte, hozzátéve, sok múlik azon, 

hogy a vajdasági magyarok mennyire lesznek aktívak. 

                             
Magyarországot tekintik a románok a második legveszélyesebbnek, de csak alig 

több mint felük védené meg Romániát támadás esetén  
2023. december 6. – Krónika, maszol.ro 

Miközben Magyarország dobogós helyen van a Romániára veszélyesnek tekintett országok 

listáján, a románok alig több, mint fele lenne hajlandó fegyveresen védeni az országát 

támadás esetén – derül ki egy friss felmérésből. Az Inscop közvélemény-kutató által a New 

Strategy Center megrendelésére készített felmérés szerdán ismertetett részletei szerint a 

válaszadók 56,4 százaléka véli úgy, hogy Oroszország veszélyt jelent Romániára nézve. A 

második helyen Magyarország áll – igaz, jócskán lemaradva, 8,6 százalékkal. A harmadik 

helyen meglepő szereplő áll: az az Egyesült Államok, amelyet az ország stratégiai 

partnereként a mindenkori román kormányok elsődleges számú igazodási pontnak 

tekintenek. Ennek ellenére a válaszadók 8,2 százaléka gondolja úgy, hogy veszélyes 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/12/06/mraz-agoston-samuel-ha-szerbianak-stabil-vezetese-lesz-hatekonyabban-tud-targyalni-az-eu-csatlakozasrol
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/12/06/mraz-agoston-samuel-ha-szerbianak-stabil-vezetese-lesz-hatekonyabban-tud-targyalni-az-eu-csatlakozasrol
https://kronikaonline.ro/belfold/magyarorszagot-tekintik-a-romanok-a-masodik-legveszelyesebb-orszagnak-de-csak-alig-tobb-mint-feluk-vedene-meg-romaniat-tamadas
https://kronikaonline.ro/belfold/magyarorszagot-tekintik-a-romanok-a-masodik-legveszelyesebb-orszagnak-de-csak-alig-tobb-mint-feluk-vedene-meg-romaniat-tamadas
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Romániára – ezzel pedig megelőzi a 6,6 százalékkal a negyedik helyen álló Kínát, illetve a 4 

százalékos Ukrajnát. 

 

Újra jelentkezhetnek a középiskolások az MCC-be 
2023. december 6. – maszol.ro 

December 15-éig jelentkezhetnek a lelkes, tanulni vágyó diákok a Mathias Corvinus 

Collegium (MCC) Középiskolás Programjába. A felvételt nyert fiatalok ingyenes képzéseken, 

sokoldalú szakmai és közösségépítő tevékenységeken, nyelvórákon és kirándulásokon 

vehetnek részt a program keretében, hívta fel a figyelmet közleményében az MCC. Az MCC 

Középiskolás Programjába az ország bármely pontjáról jelentkezhetnek a középiskolás 

diákok, akik kiegészítenék iskolai tanulmányaikat, kíváncsiak a világ dolgaira, és szívesen 

csatlakoznának egy aktív, motivált és nyitott fiatalokat megmozgató közösséghez. A program 

2013 óta van jelen Erdélyben, és több mint 1300 tagot számlál. A szervezet munkatársai 

örömmel fogadják a diákok jelentkezését, és szívesen látják az érdeklődőket az MCC-

központokban Aradon, Csíkszeredában, Kolozsváron, Marosvásárhelyen, Nagyváradon, 

Sepsiszentgyörgyön és Szatmárnémetiben. További információkért az kp@mcc.ro e-mail 

címen vagy a szervezet Facebook-oldalán érdeklődhetnek. 

 

Több eseménnyel emlékeznek Kós Károlyra Kolozsváron a polihisztor 

születésének 140. évfordulóján 
2023. december 6. – Krónika 

Egy kivételes életútra, egy páratlan művészre, Kós Károlyra emlékeznek születésének 140. 

évfordulóján Kolozsváron – közölték az események szervezői. A polihisztor születésnapját, 

december 16-át a magyar Országgyűlés idén a magyar építészet napjává nyilvánította. Kós 

Károly (Temesvár, 1883. december 16. – Kolozsvár, 1977. augusztus 24.) Erdély meghatározó 

szellemiségű személyisége, építész, grafikus, író, könyvtervező, szerkesztő, könyvkiadó, tanár 

és politikus volt. A Mathias Corvinus Collegium (MCC) – Erdély, valamint a Györkös Mányi 

Albert Emlékház is megemlékezik a polihisztor életművének jelentőségéről. Az MCC 

december 16-án szervez előadássorozatot, a Györkös Mányi Albert Emlékház pedig december 

7-én, csütörtökön tart eseményt Kós Károly épületei Sepsiszentgyörgyön címmel.  

 

Szilágyság: az ünnepre készül a tövisháti Vérvölgy település is 
2023. december 6. – maszol.ro 

Öt kisebb falu tartozik Debren községhez, az egyik a közel 500 lakosú színtiszta magyar 

település, Vérvölgy. A falut zömében reformátusok lakják, de vannak szombatisták és 

baptisták is. A helybéliek örömére egyre több a kisgyerek, és vannak külföldről hazatelepült 

családok is. Tóth Sándor alpolgármester, helyi lakos, büszkén meséli, hogy nemrég egy 

háromgyerekes család adta el a németországi házát és települt vissza Vérvölgyre.  
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https://maszol.ro/belfold/Ujra-jelentkezhetnek-a-kozepiskolasok-az-MCC-be
https://kronikaonline.ro/kultura/tobb-esemennyel-emlekeznek-kos-karolyra-kolozsvaron-a-polihisztor-szuletesenek-140-evfordulojan
https://kronikaonline.ro/kultura/tobb-esemennyel-emlekeznek-kos-karolyra-kolozsvaron-a-polihisztor-szuletesenek-140-evfordulojan
https://maszol.ro/belfold/Szilagysag-az-unnepre-keszul-a-tovishati-Vervolgy-telepules-is#google_vignette
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Közösségi konzultáció és a jövő évi választások kihívásai   
2023. december 6. – Nyugati Jelen 

November utolsó hetében bővített Önkormányzati Tanácsülést tartott az RMDSZ Temes 

Megyei Szervezete. A találkozón az RMDSZ Ügyvezető Elnökségét Horváth Anna és Jakab 

Adorján ügyvezető alelnökök képviselték. Két fontos napirendi pont volt: a 2024-es választási 

év kihívásai és a közösségi konzultáció megszervezése. „A találkozó tapasztalatairól Molnár 

András RMDSZ-elnök számolt be a Nyugati Jelennek. A közösségi konzultáció egy kérdőív 

kitöltéséről szól, amellyel az a célunk, hogy a helyi közösségek hangulatát, elégedetlenségét, 

illetve elégedettségét, az RMDSZ-hez való hozzáállását mérjük fel. A kérdőív másik része arra 

vonatkozik, hogy kit látnának ők képviseleti szerepben jövőre. A kérdőív címe RMDSZ-

konzultáció a Temes megyei magyar közösségi prioritásokról” – mondta el Molnár. 

 

Online is rákereshetünk a magyarul beszélő marosvásárhelyi szakorvosokra  
2023. december 6. – szekelyhon.ro 

Már nemcsak nyomtatott formában, hanem online is rákereshetünk a magyarul beszélő 

marosvásárhelyi szakorvosokra, Maros megyei fogorvosokra az orvos.ro honlapon. A 

Studium Prospero Alapítvány csaknem tíz éve adja ki nyomtatott formában a szaknévsort, és 

a visszajelzések szerint nagy szükség van erre. Kali István, a szaknévsor összeállítója jelezte, 

hogy lépést tartva a korral, létrehozták azt a honlapot, ahol rá lehet keresni a marosvásárhelyi 

magyarul beszélő szakorvosokra és Maros megyei magyar fogorvosokra. Kiderült, dolgoznak 

azon is, hogy a honlapra felkerüljenek a környező megyékben élő és dolgozó szakorvosok is. A 

szakorvosoknak lehetőségük van kérni, hogy felkerüljenek erre a honlapra, illetve jelezhetik, 

ha módosítások történtek a feltüntetett adatokban.  

            
Megint meghosszabbították az ellenőrzést a szlovák-magyar határon 
2023. december 6. – ma7.sk, felvidek.ma  

Megint meghosszabbította a szlovák kormány szerdán az eredetileg még október elején 

bevezetett ideiglenes határellenőrzést a szlovák-magyar határon - jelentette a TASR szlovák 

közszolgálati hírügynökség a kabinet döntését ismertetve. Az intézkedést ezúttal is az illegális 

migráció megfékezésének szükségessége miatt hozta a kabinet, amely időbelileg ezúttal is egy 

hónappal terjesztette ki az ellenőrzési időszakot, ezúttal a korábban december 23.-ig 

megszabott időszakot január 22.-ig meghosszabbítva. A szlovák kormány még október 5-én 

vezetett be ideiglenes határellenőrzést a szlovák-magyar határon. A döntésre egy nappal azt 

követően került sor, hogy Csehország, Ausztria és Lengyelország hasonló intézkedést vezettek 

be szlovák határukon. A határellenőrzés meghosszabbításának a kabinet közlése szerint 

ezúttal is az lesz, hogy minél kevesebb illegális migráns érkezzen az országba, illetve kiszűrjék 

a közrendet és az állambiztonságot ezzel összefüggésben potenciálisan veszélyeztető 

tényezőket. Az ellenőrzéseket is – ugyanúgy, mint eddig - a határ teljes hosszán végzik. 
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https://www.nyugatijelen.com/jelenido/kozossegi-konzultacio-es-a-jovo-evi-valasztasok-kihivasai
https://szekelyhon.ro/aktualis/online-is-rakereshetunk-a-magyarul-beszelo-marosvasarhelyi-szakorvosokra
https://ma7.sk/aktualis/megint-meghosszabbitottak-az-ellenorzest-a-szlovak-magyar-hataron
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Nagy Dávid: Mindig naprakésznek kell lenni! 
2023. december 6. – ma7.sk 

A Szövetség párt tizennegyedik helyéről indult a szeptemberi választásokon Nagy Dávid 

jogász, aki korábban az MKP/Szövetség elnökségi tagja, illetve az érsekújvári alapszervezet 

vezetője volt. Portálunk számára röviden összefoglalta, hogy látja a Szövetség pártnak a 

szeptemberi választások utáni helyzetét.  Immár sokadjára nem sikerült a választás, így a 

helyzet nem tragikus, inkább megszokott. A párt helyzete stabil, jobban állunk, mint egy éve 

ilyenkor. Azzal, hogy nincsenek belső viták, minden adott ahhoz, hogy a párt építkezzen és új 

erőre kapjon. Bárcsak hamarább letisztult volna a kép! Rendezni kell a sorokat és olyan 

embereket kell vezető pozícióba hozni, akik dolgozni akarnak. A sorok rendezése viszont nem 

az egyetlen feladat, új tartalommal, új célokkal és tervekkel kell megtölteni a pártot – kezdte 

Nagy Dávid. 

 

Vizet gereblyézni nincs értelme – ki kell mondanunk, hogy mit akarunk 
2023. december 6. – ma7.sk 

Egy szeptemberi felmérés szerint az emberek 52 százaléka Szlovákiában szívesen látna több 

nőt a politikában és a közéletben. A gyakorlat azonban nem ezt mutatja: a parlament és a 

kormány, sőt a pártok vezetésének nagy részét is máig a férfiak teszik ki. Ok persze több is 

van, az egyik például a nők társadalmi megítélése, ami a patriarchátus maradványaiból ered, 

vagyis abból a felfogásból, hogy a társadalomban a férfi játssza a vezető szerepet, a nőnek 

pedig marad a hagyományos feleség- és háziasszonyszerep. Pedig a nők részvétele a 

politikában kulcsfontosságú a demokratikus fejlődés, a befogadó és igazságos társadalom 

építése szempontjából. „Az egyik legfontosabb ok, amiért a nőknek arányosan kellene 

kivenniük a részüket a politikában, az egyenlőség és igazságosság elérése a társadalomban, 

hiszen a nők a lakosság felét teszik ki. A nők emellett változatos perspektívákat és 

tapasztalatokat hozhatnak a politikába. 

 

Petőfi Sándor mellszobrát avatták Martoson 
2023. december 6. – felvidek.ma  

November 30-án ünnepélyes keretek között, a Petőfi 200 emlékév keretén belül avatták fel a 

költő mellszobrát. Lantos Györgyi szobrász- és üvegművész alkotását Lezsák Sándor, az 

Országgyűlés alelnöke és a Hungarikum Liget – Népfőiskola Alapítvány Kuratóriumának 

elnöke mellett Keszeg István, Martos Község polgármestere és Gubík László, a Martosi 

Rendezvényliget és Népfőiskola elnöke közösen leplezték le. Petőfi Sándor születésének 200. 

évfordulója alkalmából számos, a költőhöz kapcsolódó esemény valósult meg a Martosi 

Népfőiskola keretei között az év folyamán. Otthont adott az intézmény számos 

előadássorozatnak, könyvbemutatónak, kiállításnak és zenés irodalmi estnek, amely 

Petőfihez volt köthető. A Kárpát-medencei Értékmentő Alapítvány a Népfőiskolán biztosított 

helyszínt Kustyán Ilona Pro Urbe-díjas nyugalmazott gimnáziumi tanár Petőfi és kora című 

előadásának. Az Esterházy Akadémia képzésén mutatták be Oriskó Norbert A természet 
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https://ma7.sk/kozelet/nagy-david-mindig-naprakesznek-kell-lenni
https://ma7.sk/aktualis/vizet-gereblyezni-nincs-ertelme-ki-kell-mondanunk-hogy-mit-akarunk
https://felvidek.ma/2023/12/petofi-sandor-mellszobrat-avattak-martoson/
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vadvirága című kötetét. Emellett pedig dr. Vörös István Él-e még Petőfi? című előadásából 

mélyíthették ismereteiket a Népfőiskolára látogató ógyallai diákok. 

 

Kertem – kerted: egyedi kompozíciós kiállítás nyílik Kassán 
2023. december 6. – felvidek.ma  

A kassai Szlovák Műszaki Múzeum kiállítóhelyisége ad otthont Szunyog Júlia és Drabik 

Tamás képzművészek páros tárlatának. A Kertem – kerted elnevezésű kiállítás a természethez 

fűződő viszonyra épít. Kassán első alkalommal nyílik közös kiállítás Szunyog Júlia és Drabik 

Tamás szobrászművész alkotásaiból. Szunyog és Drabik az egyetemista éveik alatt 

ismerkedtek meg, azóta barátként és alkotótársként is jelen vannak egymás életében, igaz, 

maga az alkotás legtöbbször egymástól távol eső földrajzi helyeken történik. „A Kertem – 

kerted kortárs kiállítás a művészek anyatermészethez fűződő viszonyát járja körül, a kert 

jellemzően hol szimbólumként, hol létező térként van jelen a művészpáros alkotási 

folyamataiban” – magyarázta a Felvidék.má-nak Balla Rita művészeti menedzser. Mint 

hozzátette, Szunyog az apró természeti formakincsek felnagyított mását vetíti elénk mészkő 

szobraival, Drabik fémalkotásai erős gesztusokkal átszőtt mitikus karakterek vonásait 

tükrözik. A tárlaton megjelenő alkotások zöme az utóbbi években született. A tárlatanyag 

jelentős részét szoborformák alkotják, melyeket grafikák és cianotípiák egészítenek ki. 

                 
A jövő iskolái Óbecsén 
2023. december 6. – PannonRTV 

Óbecsei általános iskolákba látogattak el szerdán a Vajdasági Magyar Szövetség képviselői. A 

Petőfi Sándor és a Samu Mihály Általános Iskolába is zömmel magyar gyerekek járnak. Négy 

évvel ezelőtt be akarták zárni az óbecsei Petőfi Sándor Általános Iskolát, az intézmény a 

megmaradását a Vajdasági Magyar Szövetségnek köszönheti. Azóta High-Tech tanterem, 

diákszövetkezet, nyomda és sok más újdonság van az iskolában, ahova főleg magyar gyerekek 

járnak. Potrebić Tőzsér Gabriella, igazgató, Petőfi Sándor Általános Iskola, Óbecse: „Hat 

újonnan nyílt tagozat, közel 40 millió értékű pályázati pénz az iskolában és majdnem 365 

cserép virág, ez a helyzet számokban. Korszerű tanterem, minden tanteremben interaktív 

tábla van, a tradícióra épülő jövő iskoláját álmodjuk meg, és ezen az úton járunk.” 

 

Az európai uniós kihívások és az arra adott magyar válasz 
2023. december 7. – PannonRTV 

Az Európai Uniónak van hozzáadott értéke, és a Vajdasági Magyar Szövetség mindig is 

elkötelezett EU párti párt volt - jelentette ki Deli Andor, a Fidesz EP-képviselője az óbecsei 

Than Emlékházban megrendezett fórumon. Az európai uniós kihívások és az arra adott 

magyar válasz című kerekasztal beszélgetés zajlott szerdán este Óbecsén, a Than 

Emlékházban. Kiss Igor, köztársasági parlamenti képviselőjelölt, VMSZ: „Nagyon fontos volt 

látni és hallani, hogy hogyan látják Szerbiát és hogyan látják a vajdasági magyarokat 
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Brüsszelben, hogyan látják a vajdasági magyarokat Belgrádban, és ezekből a konzekvenciákat 

oly módon levonni, hogy mi is a szerepünk nekünk, illetve mi a szerepe Szerbiának, mi a 

szerepe Vajdaságnak.” Deli Andor, a Fidesz EP-képviselője a kerekasztal beszélgetés során 

elmondta: az Európai Uniónak nagyon sok belső problémája van, amire nem igazán találják a 

megoldásokat. 

 

Elindult a Nézők Iskolája képzés az Újvidéki Színházban 
2023. december 6. – PannonRTV 

A kurzus két hónapig tart, és heti egy alkalommal lesznek foglalkozások, amelyeken a 

résztvevők különböző előadások során betekintést nyerhetnek a kulisszák mögé. A 

jelentkezők izgatottan várták a képzés kezdetét. Brasnyó Albert egyetemi mestermunkáját az 

Újvidéki Színházról készíti, ezért is tartja fontosnak, hogy jobban megismerkedjen a színház 

rejtelmeivel. Brasnyó Albert, résztvevő, Szenttamás: „Azt várom el, hogy egyfajta jobb 

átláthatóságot és belátást nyújtsanak a színházi élménybe, hogy jobban tudjuk 

megkülönböztetni egymástól a különböző szerkezeti elemeit egy előadásnak, valamint 

mindazt a szakmát, ami hozzájárul ahhoz, hogy egy előadás jól kialakuljon. Ezen keresztül 

megtanulnám jobban értékelni a dolgokat.” 

 

Folyamatos a fejlődés a szórványban 
2023. december 6. – Magyarszo.rs 

Csóka községbe látogatott szerdán délelőtt Juhász Bálint, a VMSZ intézőbizottságának 

elnöke, Fremond Árpád, az MNT elnöke, Lálity Urbán Emese infrastrukturális államtitkár és 

a Vajdasági Magyar Szövetség több tagja. A küldöttség megtekintette a Padén működő Jenei 

autószerviz családi vállalkozást, amely sikeresen pályázott a Prosperitati Alapítványnál 

eszközbeszerzésre és házvásárlásra, illetve megnézték az Aranka folyón épülő híd 

munkálatait. Ellátogattak a tiszaszentmiklósi Piros Tulipánba, ahol az elmúlt időszakban 

jelentős beruházások történtek. Megtekintették a Hódegyházára vezető felújított utat, illetve a 

faluban azt az újonnan vásárolt házat a hozzá tartozó földterülettel, ahol a helyi művelődési 

egyesület új székháza fog állni. Csókán felkeresték az EMS-Pellet Kft.-t és a Szentháromság 

Plébániát. Juhász Bálint elmondta, hogy a gazdaságfejlesztési programnak köszönhetően 

Csókán és Padén is olyan beruházás jött létre, amely állandó munkahelyet biztosít a 

környékbelieknek. 
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Kárpátalja és a kárpátaljai magyarság számára fontos az Európai Uniós 

partnerség 
2023. december 6. – Karpat.in.ua 

A kárpátaljai magyarság számára több szempontból is fontosak az Európai Uniós 

kapcsolatok. Egyrészt a határon átnyúló pályázatok segíthetnek a régió fejlődésében, 

másrészt pedig a helyi magyarság a kisebbségi jogok visszaszerzését is reméli az unióhoz való 

közeledéstől. Több kárpátaljai magyar politikus, polgármester, valamint megyei és 

önkormányzati képviselő látogatott a minap Brüsszelbe, ahol, mindamellett, hogy részt vettek 

a nyolcadik alkalommal megszervezett Kárpátalja napon, ellátogattak az Európai 

Parlamentbe is. A küldöttség az EP-ben találkozott Bocskor Andrea és Hídvéghi Balázs EP-

képviselőkkel, akik beszámoltak a Kárpátalját érintő problémákról és tervekről. A beregszászi 

kistérségben például már vannak olyan projektek, melyeket részben az Európai Unió 

finanszíroz. ilyen a makkosjánosi hulladék-feldolgozó üzem is. Darcsi Karolina, a KMKSZ 

politikai-kommunikációs titkára a helyszínen elmondta, hogy fontos, hogy Ukrajna az 

Európai Unió tagjává váljon, de ezzel rendeződnie kell a kisebbségek jogainak is. 

 

500 gyermekhez jut el a napokban a Máltai Szeretetszolgálat Mikulása 
2023. december 6. – Karpat.in.ua 

Mozgalmasan telnek a Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat napjai, hiszen amellett, 

hogy fogadják és küldik tovább az európai országokból érkező humanitárius felajánlásokat, 

emellett folytatják az árva és hátrányos helyzetű gyermekek és felnőttek támogatását is. 

Karácsony közeledtével a Szatmárnémeti Máltai Szeretetszolgálat munkatársaival közösen a 

héten összesen 500 gyereknek juttatnak el ajándékcsomagokat. A Máltai Szeretetszolgálatok 

Mikulása és manói tegnap ezekből a csomagokból csaknem 400-at adtak már át, főként 

gyermekotthonokban és a partnerintézményeikben foglalkoztatott fiatalok körében, többek 

között Palágykomorócon is, ahová várták a kisszelmenci fiatalokat is. A csomagokat 

Kárpátaljára a Szatmárnémeti Máltai Szeretetszolgálat munkatársai hozták el, egy helyi 

felajánlásnak köszönhetően. 

 

Almával és almalével támogatja idén is a KMNE a nagycsaládosokat az adventi 

időszakban 
2023. december 6. – KISZo.net, Kárpátalja.ma 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete (KMNE) negyedik éve folytatja népszerű 

kezdeményezését, az adventi időszakban gyümölccsel és gyümölcslével ajándékozza meg 

tagcsaládjait. A program célja, hogy az ünnepi időszak beköszöntével hozzájáruljanak a 

készülődéshez, megalapozzák az ünnep hangulatát, és nem utolsó sorban, hogy jó minőségű 

vitaminforrással erősítsék a kicsik és nagyok immunrendszerét. A szerkesztőségünkbe 
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eljuttatott közlemény szerint a tagcsaládoknak két hetük volt arra, hogy leadják igényüket az 

Egyesület felé. Választhattak, hogy tíz liter almalevet, vagy húsz kiló almát szeretnének. 

 

Könyvbemutató az ungvári görögkatolikus szemináriumban 
2023. december 6. – Karpat.in.ua 

A Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegye szemináriumának Ungvárra történő 

áthelyezésének 245.-ik évfordulója alkalmából rendeztek könyvbemutatóval egybekötött 

konferenciát az Ungvári Boldog Romzsa Tódor Görögkatolikus Teológiai Akadémia és 

Papnevelő Intézetben. 1771-ben Mária Terézia apostoli királynő kérésére XIV. Kelemen pápa 

felállította a Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegyét, amelynek székhelye 1775-től Ungvár 

lett, majd 1778-ban a görögkatolikus szeminárium is Ungvárra költözött. Ezen évforduló 

kapcsán került bemutatásra Boda Attila-Szögi László Az ungvári görögkatolikus szeminárium 

növendékei az 1778-1852-es években című kiadvány. A könyvet Szolánszky Ágoston, az 

akadémia tanára mutatta be. Felszólalásában kiemelte, a szemináriumban eltöltött évek 

meghatározóak voltak minden diák számára. 

 

Adventi programokat szervez Kárpátalján a Dorcas Jótékonysági Alapítvány 
2023. december 6. – Karpat.in.ua 

A Dorcas Jótékonysági Alapítvány Közösségi Védőháló programja elsősorban az egyedül 

maradt szép korúak támogatására irányul. A rendszeres élelmiszercsomag biztosítása mellett 

ösztönzőleg szeretne hatni a közösség tagjaira különböző rendezvények szervezésével, 

amelynek fő célja az idősekre való figyelemterelés. Nem feledkezhetünk meg azokról, akiknek 

múltunkat és jelenünket köszönhetjük, hiszen nekik is helyük és szerepük van a 

társadalomban. Az alapítvány ezzel a mottóval tart partnerszervezetei révén adventi 

kézműves foglakozásokat Kárpátalja szerte, amelyekre fiatalokat és időseket is egyaránt 

várnak. Ezek a felvételek már Szürtén a helyi református parókián készültek, ahol a Dorcas 

munkatársai a település időseinek szerettek volna kedveskedni az Úrjövet időszakában. 

 

A hatóságok és a vállalkozások együttműködéséről tartottak nemzetközi 

fórumot Kárpátalján 
2023. december 6. – Karpat.in.ua 

„A hatóságok és a vállalkozások együttműködése, mint a régió fenntartható gazdasági 

fejlődésének alapja” címmel tartottak nemzetközi fórumot Kárpátalján. A párbeszéd 

platformot a hatóságok képviselői és közvetlenül a vállalkozók számára hozták létre, akik 

eredményes munkája az ukrán fegyveres erők sikerétől is függ. A nyugati régióknak 

különösen aktívan kell ebben az irányban dolgozniuk. A szomszédos Lviv régióban tavaly, 

Ukrajnában egyedüliként indították el az exportőrök iskoláját, ahol megtanítják a 

vállalkozásokat a külpiaci munkára és az államkassza devizával való feltöltésére. Jelenleg is 

sikeres beruházási projektek valósulnak meg, többek között egy befektetőket támogató iroda 

bevonásával. Megtanítják a vállalkozásokat a befektetések biztosítására hadiállapot 

időszakában, és készek megosztani tapasztalataikat arról is, hogyan kell beindítani egy 
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sikeres, erős ipari parkot. Jelenleg három nemzetközi telephely működik Lviv régióban. A 

beruházások jelentik a belépőjegyet a sikeres jövő irányába – véli a kárpátaljai megyei 

adminisztráció. 

 
Elnöki látogatás 
2023. december 6. – Népújság 

A szlovén és a magyar köztársasági elnök, Nataša Pirc Musar és Novák Katalin közösen 

nyitotta meg a Lendvai Kétnyelvű Középiskola új helységeit, illetve megismerkedtek a 

tanintézmény programjaival – különösen jó hangulatban telt a robotikai bemutató 

(képünkön). Majd Dobronakon az önkormányzati képviselőkkel találkoztak lakossági fórum 

keretében. „A kétnyelvűség érték”. A szlovén köztársasági elnök, Nataša Pirc Musar és 

Magyarország elnöke, Novák Katalin kedden, a Muravidéken tartózkodott. Közösen 

megnyitották a Lendvai Kétnyelvű Középiskola új helyiségeit, meglátogatták a radamosi 

Lehetőségek Házát, majd Dobronakon az önkormányzati képviselőkkel találkoztak lakossági 

fórum keretében. 

 

Megszólította őket a vers 
2023. december 6. – Népújság 

December 4-én és 5-én zajlott a hosszúfalui kultúrotthonban az idei muravidéki 

szavalóverseny döntője, melyen hagyományosan az általános iskolás versmondók mellett a 

középiskolások is megmérették magukat. Az iskolai elődöntőkből nyertesként továbbjutott 

versenyzők ismét színvonalas előadásokat produkáltak.  A háromtagú zsűri, Hajvert Ákos, a 

Vajdasági Magyar Versmondók Egyesületének elnöke, H. Horváth Gyula zalaegerszegi 

műsorvezető, moderátor, színész és Bence Lajos, József Attila-díjas muravidéki magyar költő 

két nap alatt közel valamivel több mint kétszáz verselőadást hallhatott. A zsűritagok általános 

megállapítása volt, hogy a versmondók fellépése és előadása magabiztos volt, néhány nagyon 

jó versválasztás is született.  
 

A kisebbségi státusz elérését szeretnék   
2023. december 6. – Népújság 

A Szlovéniai Horvát Egyesületek Szövetségének szervezésében november 29-én a lendvai 

Városházán nemzetközi szimpóziumot tartottak „Horvátok Szlovéniában ma” címmel. A 

szimpózium alapja a zágrábi Ivo Pilar Kutatóintézet által készített, „A horvát nemzeti 

identitás az asszimiláció és az integráció között” című projekt volt, amely keretében több 

szlovéniai városban, köztük Lendván is kérdőívek formájában vizsgálták a horvát népesség 

nemzeti kötődését. A rendezvény résztvevőit Đanino Kutnjak, a szövetség elnöke, valamint 

Magyar János, Lendva polgármester és Dražen Srpak horvát országgyűlési képviselő és 

Muraszerdahely polgármestere köszöntötte, kiemelve a két szomszédos város jó kapcsolatait, 

többek között az újra elindított vasúti kapcsolatot. 
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Új tagok a közintézetek tanácsaiban 
2023. december 6. – Népújság 

Lendva Község közintézeti tanácsaiból és a munkatestületekből kiléptek a Svoboda Mozgalom 

tagjai, a helyükre Lendva Község Tanácsa a novemberi ülésen kinevezte a póttagokat. A 

Könyvtár és Kulturális Központ (KKK) Tanácsába Lidija Kreft helyére Zver Gizela került. Az 1. 

Számú Lendvai KÁI tanácsában Antolin Tibaut Helenát Györkös Roki váltotta, míg a 

Göntérházi KÁI Tanácsában Franko Markot helyett Čondor Štefan képviseli a községet. A 

Szlovén Kulturális Közalapítvány (JSKD) Területi Kirendeltségének Tanácsában Antolin 

Tibaut Helena helyére Jaklin Beata került. A Lendvai Galéria-Múzeumban Süč Dejant Šabjan 

Éva váltotta. Mind az öt új (pót)tag a folyó mandátum végéig kapott megbízatást, mint ahogy 

a községi tanács bizottságaiban tagságot vállaló póttagok is. A nemzetiségi bizottságban Lidija 

Kreftet Šabjan Eva váltotta, a mandátumvizsgáló, választási és kinevezési bizottságba pedig 

Süč Dejan helyére Krajnc Sašo került.  

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. december 6. – Kossuth Rádió 

 

A gyergyószentmiklósi egyházközség már a 13-14. század fordulóján létezett. Szent Miklós 

emléknapján a helyiek vendégeikkel együtt évente templombúcsúval emlékeznek 

egyházközségük és városuk névadó püspökére. Így volt ez ma is. Délelőtt tíz órakor az ünnepi 

búcsús szentmise meghívott szónoka Timár Sándor Asztrik ferences szerzetes, a csíksomlyói 

kegytemplom igazgatója volt. A helyiekkel együtt ünnepelt Soltész Miklós egyházi és 

nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkár is.  

 

Kedden a Muravidékre látogatott Novák Katalin, Magyarország köztársasági elnöke, valamint 

Nataša Pirc Musar a Szlovén Köztársáság elnöke. A látogatás célja a  Lendvai Kétnyelvű 

Középiskola új tantermeinek átadása volt. Ezt követően a két államelnök meglátogatta a 

radamosi Korai Fejlesztő Központot, a látogatás utolsó állomása pedig Dobronak volt.  

 

A hétvégén tartja tisztújító közgyűlését a Szövetség. A párt amellett, hogy új tisztségviselőket 

választ és az alapszabályát is módosítja, már a következő időszak két fontos választására, a 

szlovákiai elnökválasztásra és az európai parlamenti választásra is megfogalmazza üzeneteit. 

A párt Forró Krisztián elnököt jelöli köztársasági elnöknek. 
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https://nepujsag.net/muravidek/15276-%C3%BAj-tagok-a-k%C3%B6zint%C3%A9zetek-tan%C3%A1csaiban.html
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. december 7. 

. 

 

Kettős cél vezérli Székelyudvarhelyen a Remek Emberek Mozgalmának elindítóját. Szakács 

Pál István, a helyi kezdő vállalkozókat tömörítő inkubátorház vezetője szerint sok remek 

ember él a városban, csak meg kell ismerni őket, másrészt úgy véli, az álhírek, a 

gyűlöletbeszéd, a negatív posztok elöntik a közösségi oldalakat és a médiát, ezért szükség 

lenne a pozitív megerősítésekre is – tekintettel a jövő évi választásokra.  

 

Az Egán Ede Kárpátaljai Gazdaságfejlesztési Központnak sikerült lezárnia a 2019-ben beadott 

mezőgazdasági pályázatokat. Emellett új pályázatot hirdetett elsősorban azon mezőgazdasági 

vállalkozók számára, akik már részesültek támogatásban.  

 

 

Nagykorú lett a horgosi Diákszínjátszó Fesztivál, amit az idén immár 18. alkalommal 

rendeztek meg december első napján. A résztvevők azonban kiskorúak voltak. Idén hat 

produkciót mutattak be a bácskossuthfalvi, törökkanizsai, kispiaci és horgosi iskolák 

csoportjai. A legjobb előadást a kispiaciak készítették.  

 

 

Megnyílt Marosvásárhelyen (is) a karácsonyi vásár. 

A belvárosi Színház téren több mint 40 helyi és környékbeli kézműves kínálja termékeit.  

A város karácsonyfája körül kialakított vásártér egyedi, nyüzsgő hangulata derűsebbé teszi az 

ünnepi készülődést - mondják a vásárlók és kézművesek, Erdei Edit-Zsuzsánna riportjában. 


